

# Press Release

June 21, 2021 – Indigenous Peoples' Day

## Indigenous Peoples make wonderful contributions to Green

## Party of Canada

CANADA- June 21, 2021-

The Indigenous Peoples Advisory Circle (IPAC) a small band of Indigenous Green Party members is presenting an opportunity to all GPC members to support policy motions designed by and for Indigenous peoples.

Three policy motions were sent forth to the GPC Policy process for consideration, and eventually for voting on. IPAC is presenting those 3 motions in this release, so members can view them directly.

In recognition of Indigenous Peoples' Day, June 21<sup>st</sup>

, IPAC presents these policy proposals to GPC members in an effort to support greater inclusion of Indigenous peoples within GPC structures.

In addition, IPAC is hoping to contribute to the growing body of GPC

Indigenous Policy

,

and create greater awareness of Indigenous peoples within the GPC. These proposals

are intended to guide a Green Government in its work to make Canada a better place for all.

“This effort on behalf of us at IPAC, is a significant contribution to the party’s betterment,” said Bruce Weaver.

Lorraine Rekmans, IPAC member called this undertaking a huge step forward

for Indigenous members, who are formally engaging in the policy process to help shape the party.

For more information:

Please contact Ralph Martin

IPAC secretariat

[ralph.martin@greenparty.ca](mailto:ralph.martin@greenparty.ca)

[rcmartin@uoguelph.ca](mailto:rcmartin@uoguelph.ca)

(See three policy proposals attached)

G21-P038 Align Canada’s Constitution with UNDRIP

G21-C003 Add Three Indigenous Representatives to Federal Council

G21-C008 Official Standing of Indigenous Peoples Advisory Council

## G21-P038 Align

## Canada’s

# Constitution with UNDRIP

Le français à suivre.

Submitter:

Lorraine Rekmans

Proposal:

GPC will enable Constitutional amendments, in full consultation with Indigenous Nations which have legal status, rights and sovereignty. GPC will support adequate resource allocation for Indigenous Nations to participate in these talks, based on principles of Free, Prior and Informed Consent. GPC will recognize constitutionally autonomous Indigenous governments.

Objective:

Amend Canada's Constitution to recognize the legal status of Indigenous Nations and their rights, including the right to form autonomous governments, manage their titled lands, while addressing Canada's responsibility to fulfill treaty obligations and aligning the Constitution with the United Nations Declaration on the Rights of Indigenous Peoples (UNDRIP) so that Canada is able to recognize the legal status of Indigenous Nations and their rights, including the right to form autonomous governments and manage their titled lands.

Benefit:

Canada can fulfill its legal and treaty obligations to the Indigenous Nations of Canada by fully implementing the principles within UNDRIP. There is an opportunity for national laws and policies to be consistent with and/or exceed UNDRIP standards. Deficiencies and constraints of the Canadian Constitution can be overcome.

Supporting Comments from Submitter:

Canada's Constitution was amended in 1982 to incorporate Section 35, which recognizes and affirms the existing aboriginal and treaty rights of the aboriginal peoples of Canada, yet fails to

define or describe rights, or Canada's treaty obligations. In 1982 the Constitution in Section 35 (2), described the aboriginal peoples of Canada as including the Indian, Inuit and Métis peoples of Canada. Since 1982, Supreme Court decisions have continued to expand the definition of Indigenous peoples, and their rights as being beyond what the Constitution describes. Recently, in Wet'suwet'en territory, a traditional national government emerged to speak for the nation's interest in the territory.

The Constitution of Canada is deficient in that it recognizes "Indians" but not Nations. The term "Indians" is a colonial construct created and defined by the Indian Act which created Indian Act Band Councils who report only to the Minister of Indigenous Services. Canada's constitution makes no mention of nations. The Articles and principles within UNDRIP have moved far beyond the limitations and deficiencies in Canada's Constitution and the two documents are incompatible meaning Canada will not be able to adequately implement UNDRIP and reconcile through nation to nation relationships.

The Green Party of Canada has approved motions to implement the recommendations made by the Royal Commission on Aboriginal Peoples (S16-P001), has adopted a motion supporting the Rebuilding and Recognition of Original Indigenous Nations (S16-P002), and has adopted a motion to Repudiate the Doctrine of Discovery (S16-P004). This motion to amend Canada's Constitution has evolved from the foundations of these earlier motions to recognize the legal status of and inherent rights of Indigenous Peoples in Canada.

The GPC supports implementing all calls to action made in the Truth and Reconciliation Commission report, the calls for justice from the Missing and Murdered Indigenous Women and Girls inquiry, and all Articles in the United Nations Declaration on the Rights of Indigenous Peoples.

Green Value(s):

Sustainability, Participatory Democracy, Social Justice, Respect for Diversity, Non-Violence.

Relation to Existing Policy:

Add to current GPC policy

# G21-P038 Harmoniser la Constitution du Canada avec la DNUDPA

Auteur.e :

Lorraine Rekmans

Proposition :

Le PVC facilitera l'adoption de modifications constitutionnelles, en concertation pleine et entière avec les peuples autochtones ayant un statut juridique, des droits et une souveraineté. Le PVC soutiendra l'allocation de ressources adéquates pour que les peuples autochtones puissent participer à ces discussions selon des principes de consentement libre, préalable et éclairé. Le PVC reconnaîtra des gouvernements autochtones constitutionnellement autonomes.

Objectif :

Apporter à la Constitution du Canada des modifications visant à reconnaître le statut juridique des peuples autochtones et leurs droits, y compris le droit de former des gouvernements autonomes et de gérer leurs terres, et, ce faisant, s'acquitter de la responsabilité du Canada de respecter les obligations issues de traités et veiller à harmoniser la Constitution avec la Déclaration des Nations Unies sur les droits des peuples autochtones (DNUDPA) et, par conséquent, reconnaître le statut juridique des nations autochtones et de leurs droits, y compris le droit de former des gouvernements autonomes et de gérer leurs terres.

Avantages :

Le Canada peut remplir ses obligations légales et conventionnelles envers ses peuples autochtones en appliquant pleinement les principes de la DNUDPA. Nous pouvons faire en sorte que les lois et politiques nationales soient conformes aux normes de la DNUDPA ou les dépassent. Les lacunes et contraintes de la Constitution canadienne peuvent être surmontées.

Commentaires d'appui de l'auteur.e :

L'article 35 de la Constitution du Canada modifiée en 1982 reconnaît et affirme les droits existants (ancestraux ou issus de traités) des peuples autochtones du Canada, mais ne définit ni ne décrit ces droits ni les obligations du Canada découlant des traités. En 1982, l'article 35 (2) de la Constitution décrivait les peuples autochtones du Canada comme incluant les Indiens, les Inuits et les Métis du Canada, mais, depuis 1982, les décisions de la Cour suprême n'ont

cessé d'élargir la définition des peuples autochtones et de leurs droits, qui vont au-delà de ce que décrit la Constitution. Récemment, le territoire ancestral des Wet'suwet'en a vu émerger une gouvernance nationale traditionnelle pour faire valoir l'intérêt de cette nation à l'égard de son territoire.

La Constitution du Canada reconnaît les « Indiens

», mais pas leurs nations, ce qui constitue une lacune. Le terme «

Indiens

» relève d'un concept colonial créé et défini par la

Loi sur les

Indiens,

selon laquelle les autorités ont instauré des conseils de bande n'ayant de comptes à

rendre qu'au ministre responsable des Services aux Autochtones.

La Constitution du Canada

ne fait aucune mention de nations. Les articles et les principes de la DNUDPA vont bien au-delà

des limites et des lacunes de la Constitution du Canada. En fait, les deux documents sont

incompatibles, ce qui signifie que le Canada ne peut pas

appliquer la DNUDPA de manière

adéquate et parvenir à une réconciliation dans un cadre relationnel de nation à nation.

Le Parti vert du Canada a approuvé des motions visant à mettre en œuvre les

recommandations de la Commission royale sur les peuples autochtones (S16-P001), adopté

une motion appuyant la reconstitution et la reconnaissance des nations autochtones originales

(S16-P002) et adopté une motion visant à répudier la doctrine de la découverte (S16-P004).

Cette motion visant à modifier la Constitution du Canada constitue une évolution de ces motions antérieures en vue de reconnaître le statut juridique et les droits inhérents des peuples autochtones du Canada.

Le PVC soutient la mise en œuvre de toutes les recommandations de la Commission de vérité et réconciliation du Canada, les appels à l'action lancés dans le cadre de l'Enquête nationale sur les femmes et les filles autochtones disparues et assassinées ainsi que tous les articles de la Déclaration des Nations Unies sur les droits des peuples autochtones.

Valeurs des verts :

Développement durable, démocratie participative, justice sociale, respect

de la diversité, non-violence.

Lien avec la politique actuelle :

Ajout à la politique actuelle du PVC.

# G21-C003 Add Three

## Indigenous

## Representatives to

## Federal

## Council

Submitter:

Corrina Serda

Proposal:

Increase the size



Le français à suivre.

of Federal Council by three seats: one for a Métis representative, one for an Inuit representative and one for a First Nations representative.

Add clauses 9.1.10 to 9.1.12 to Article 9 of the GPC Constitution, such that it reads as follows:

#### 9.1 Composition of Federal Council

The Federal Council shall be composed of:

9.1.1 A President.

9.1.2 The Leader.

9.1.3 One (1) representative from each Province of Canada.

9.1.4 One (1) representative representing the Territories of Canada.

9.1.5 A Fund Representative.

9.1.6 The Executive Director.

9.1.7 Two (2) Youth Representatives.

9.1.8 A Vice President English.

9.1.9 A Vice President French.

9.1.10 One (1) representative from within each of three Indigenous Groups: First Nations, Inuit, and Métis.

Add the following clause to Bylaw 2 Federal Council as follows:

#### 2.1.X Indigenous Representatives

2.1.X.1 Nominations shall be by twenty (20) members of the Party in good standing.

2.1.X.2 All Members of the Party in good standing shall be eligible to vote for these positions.

Amend the following clauses of Bylaw 2 Federal Council to read as follows:

2.1.4.3 In odd numbered years the representatives of Newfoundland and Labrador, New

Brunswick, Quebec, Manitoba, Alberta, the representative from the Territories, the First Nations

representative, the President and the Vice President French shall be elected.

2.1.4.4 In even numbered years the representatives of Nova Scotia, Prince Edward Island, Ontario, Saskatchewan, British Columbia, the Vice President English, the Inuit representative, the Métis representative, and the Fund representative shall be elected.

2.1.4.6 Ballots for elections of the Executive Council, Provincial Representatives, Indigenous Representatives and the Territorial Representative shall have beside the name of each candidate on the ballot, the Province or Territory and the bioregion where the candidate resides.

Indigenous Representative candidates shall be provided an option to have the ballot include the name of their respective Nation(s) and the Indigenous Territory where they are based.

Objective:

Enable direct Indigenous input to the inner workings of GPC.

Begin the process of true reconciliation by holding space for Indigenous peoples within the Green Party of Canada, respecting that a First Nations representative does not want to speak for Métis nor for Inuit and vice versa.

Benefit:

The Federal Council of GPC will be enriched and make decisions that are more fair and inclusive by recognizing the inherent rights of Métis, Inuit and First Nations peoples within Canada. True reconciliation includes holding space for Indigenous people to participate in Canadian governance via GPC.

Supporting Comments from Submitter:

Given that GPC is committed to the United Nations Declaration on Rights for Indigenous

Peoples (UNDRIP), Article 5 is relevant to this proposal.

"Indigenous peoples have the right to maintain and strengthen their distinct political, legal, economic, social and cultural institutions, while retaining their right to participate fully, if they so choose, in the political, economic, social and cultural life of the State."

[https://www.un.org/development/desa/indigenouspeoples/wp-content/uploads/sites/19/2018/11/UNDRIP\\_E\\_web.pdf](https://www.un.org/development/desa/indigenouspeoples/wp-content/uploads/sites/19/2018/11/UNDRIP_E_web.pdf)

It is important and respectful to tangibly recognize that a First Nations representative does not want to speak for Métis nor for Inuit, an Inuit representative does not want to speak for Métis nor for First Nations and a Métis representative does not want to speak for Inuit nor for First Nations. Each of these Indigenous groups should be represented on Federal Council to improve the potential for the Original peoples of Turtle Island to help GPC understand ecological, spiritual and ancestral origins, while decisions are made to optimize sustainable pathways to the future, across Canada.

<https://www.rcaanc-cirnac.gc.ca/eng/1100100032275/1529354547314>

In 2011, Census Canada reported there were 60 different Indigenous linguistic groups evident in Canada. A nation is defined as a large body of people united by common descent, history, culture, or language, inhabiting a particular country or territory. Considering that language, land and culture are determinants of Nationhood, these 60 distinct languages may reflect more nations than the 50 reported by Crown Indigenous Relations and Northern Affairs Canada. In 2016, more than 1.67 million people in Canada identified themselves as an Indigenous person.

<https://www12.statcan.gc.ca/census-recensement/2016/rt-td/ap-pa-eng.cfm>

<https://www.aadnc-aandc.gc.ca/eng/1370438978311/1370439050610>

Indigenous communities are varied and diverse in many ways. At present First Nations, or Indians\* in accordance with the Indian Act, are grouped by First Nation (Indian Act Band).

Within the First Nation community there are people who live on-reserve or off-reserve in urban or rural settings. Some Indians are registered under the Indian Act and are granted Status, however due to the discriminatory nature of the Indian Act, some Indians are not granted Status and are considered non-status Indians. Aside from those communities there are also Indigenous communities that are un-recognized, or un-registered. Aside from the communities recognized by the State of Canada, there are traditional original national governance systems that exist outside of the Indian Act. The Metis and Inuit people also have similar circumstances. In effect, Indigenous people are not one homogenous group. Given the history and experience of each of these peoples, it is impossible to expect one person to represent all Indigenous national perspectives. Ideally, in a nation to nation relationship, consideration would be given to each nation fairly. Therefore, a request to add three Indigenous seats to Federal Council is the minimum number of Indigenous seats that can be considered to be “representative”.

Green Value(s):

Ecological Wisdom, Social Justice, Respect for Diversity.

Relation to Existing Policy:

Add to current GPC policy.

# G21-C003 Ajout de trois représentants autochtones au Conseil fédéral

Auteur.e :

Corrina Serda

Proposition :

Augmenter la taille du Conseil fédéral de trois sièges : un pour un représentant métis, un pour un représentant inuit et un pour un représentant des Premières nations.

Ajouter les clauses 9.1.10 à 9.1.12 à l'article 9 de la Constitution du PVC, de sorte qu'il se lise comme suit :

9.1 Composition du Conseil fédéral

Le Conseil fédéral est composé de :

9.1.1 Un président.

9.1.2 De la chef.

9.1.3 D'un (1) représentant de chaque province du Canada.

9.1.4 D'un (1) représentant des territoires du Canada.

9.1.5 D'un représentant du Fonds.

9.1.6 Du directeur général.

9.1.7 De deux (2) représentants des jeunes.

9.1.8 D'un vice-président anglophone.

9.1.9 D'un vice-président francophone.

9.1.10 D'un (1) représentant de chacun des trois groupes autochtones : Premières nations, Inuits et Métis.

Ajouter la clause suivante au règlement 2 du Conseil fédéral comme suit :

## 2.1.X Représentants autochtones

2.1.X.1 Les mises en candidature seront présentées par vingt (20) membres en règle du Parti.

2.1.X.2 Tous les membres du Parti en règle seront admissibles à voter pour ces postes.

Modifier les clauses suivantes du Règlement 2 Conseil fédéral pour qu'elles se lisent comme suit :

2.1.4.3 Les années impaires, les représentants de Terre-Neuve-et-Labrador, du Nouveau-Brunswick, du Québec, du Manitoba, de l'Alberta, le représentant des territoires, le représentant des Premières nations, le président et le vice-président francophone seront élus.

2.1.4.4 Les années paires, les représentants de la Nouvelle-Écosse, de l'Île-du-Prince-Édouard, de l'Ontario, de la Saskatchewan, de la Colombie-Britannique, le vice-président anglais, le représentant des Inuits, le représentant des Métis et le représentant du Fonds seront élus.

2.1.4.6 Les bulletins de vote pour les élections du Conseil exécutif, des représentants provinciaux, des représentants autochtones et du représentant territorial doivent comporter, à côté du nom de chaque candidat, la province ou le territoire et la biorégion où le candidat réside. Les candidats aux postes de représentants autochtones ont la possibilité de faire figurer sur le bulletin de vote le nom de leur(s) nation(s) respective(s) et du territoire autochtone où ils sont établis.

Objectif :

Permettre aux Autochtones de participer directement au fonctionnement interne du PVC.

Entamer le processus de réconciliation véritable en faisant une place aux peuples autochtones

au sein du Parti vert du Canada, en respectant le fait qu'un représentant des Premières Nations ne veut pas parler au nom des Métis ni des Inuits et vice versa.

Avantage :

Le Conseil fédéral du PVC sera enrichi et prendra des décisions plus justes et inclusives en reconnaissant les droits inhérents des Métis, des Inuits et des Premières Nations au Canada.

Une véritable réconciliation implique de laisser un espace aux peuples autochtones pour qu'ils participent à la gouvernance canadienne par le biais du PVC.

Commentaires d'appui de l'auteur.e :

Étant donné que le PVC s'est engagé à respecter la Déclaration des Nations Unies sur les droits des peuples autochtones (DNUDPA), l'article 5 est pertinent pour cette proposition. « Les peuples autochtones ont le droit de maintenir et de renforcer leurs institutions politiques, juridiques, économiques, sociales et culturelles distinctes, tout en conservant le droit de participer pleinement, si tel est leur choix, à la vie politique, économique, sociale et culturelle de l'État » [https://www.un.org/development/desa/indigenouspeoples/wp-content/uploads/sites/19/2018/11/UNDRIP\\_E\\_web.pdf](https://www.un.org/development/desa/indigenouspeoples/wp-content/uploads/sites/19/2018/11/UNDRIP_E_web.pdf).

Il est important et respectueux de reconnaître concrètement qu'un représentant des Premières Nations ne veut pas parler au nom des Métis ni des Inuits, qu'un représentant inuit ne veut pas parler au nom des Métis ni des Premières Nations et qu'un représentant métis ne veut pas parler au nom des Inuits ni des Premières Nations. Chacun de ces groupes autochtones devrait être représenté au Conseil fédéral afin d'améliorer la possibilité pour les populations

autochtones de l'île de la Tortue d'aider le PVC à comprendre les origines vertes, spirituelles et ancestrales, alors que des décisions sont prises pour optimiser les voies durables vers l'avenir, partout au Canada. <https://www.rcaanc-cirnac.gc.ca/eng/1100100032275/1529354547314>.

En 2011, le recensement du Canada a indiqué qu'il y avait 60 groupes linguistiques autochtones différents évidents au Canada. Une nation est définie comme un vaste ensemble de personnes unies par une ascendance, une histoire, une culture ou une langue communes, habitant un pays ou un territoire particulier. Si l'on considère que la langue, le territoire et la culture sont des facteurs déterminants de la nation, ces 60 langues distinctes pourraient refléter un plus grand nombre de nations que les 50 signalées par le ministère des Relations avec les Autochtones de la Couronne et des Affaires du Nord. En 2016, plus de 1,67 million de personnes au Canada se sont identifiées comme autochtones. <https://www12.statcan.gc.ca/census-recensement/2016/rt-td/ap-pa-eng.cfm>  
<https://www.aadnc-aandc.gc.ca/eng/1370438978311/1370439050610>

Les communautés autochtones sont variées et diverses à bien des égards. À l'heure actuelle, les Premières Nations, ou les Indiens\* conformément à la Loi sur les Indiens, sont regroupées par Première Nation (bande de la Loi sur les Indiens). Au sein de la communauté des Premières Nations, il y a des gens qui vivent sur la réserve ou hors de la réserve, en milieu urbain ou rural. Certains autochtones sont inscrits en vertu de la Loi sur les Indiens et



obtiennent le statut d'Indien inscrit. Toutefois, en raison de la nature discriminatoire de la Loi sur les Indiens, certains autochtones n'obtiennent pas le statut d'Indien inscrit et sont considérés comme des Indiens non inscrits. En dehors de ces communautés, il existe également des communautés autochtones non reconnues ou non enregistrées. Outre les communautés reconnues par l'État canadien, il existe des systèmes de gouvernance nationaux traditionnels originaux qui existent en dehors de la Loi sur les Indiens. Les Métis et les Inuits connaissent également des situations similaires. En fait, les peuples autochtones ne constituent pas un groupe homogène. Compte tenu de l'histoire et de l'expérience de chacun de ces peuples, il est impossible d'attendre d'une seule personne qu'elle représente toutes les perspectives nationales autochtones. Idéalement, dans une relation de nation à nation, chaque nation serait considérée de manière équitable. Par conséquent, une demande d'ajout de trois sièges autochtones au Conseil fédéral est le nombre minimum de sièges autochtones qui peut être considéré comme « représentatif ».

Valeurs des Verts :

Sagesse écologique, Justice sociale, Respect de la diversité

Lien avec la politique actuelle :

Ajouter à la politique actuelle du PVC.

\*\*\*\*\*

\*\*\*\*\*

# G21-C008 Official Standing of

# Indigenous Peoples Advisory Council

Le français à suivre.

Submitter:

Bruce Weaver

Proposal:

The Indigenous Peoples Advisory Circle (IPAC) will deliberate internally and co-develop structures and policies with the GPC leadership, to substantively address Indigenous issues. To achieve this, the following clause will be added to Article 7.2 of the GPC Constitution as follows:

7.2.7 Indigenous Peoples Advisory Circle: An association of Members of the Party as specified by that Unit.

Objective:

The objective is to implement GPC's commitment to recognize and respect Indigenous nations, in the context of free, prior and informed consent, and to respect diversity within GPC, by creating space, with an Indigenous Peoples Advisory Circle (IPAC), for Indigenous peoples to clarify their needs and meaningfully build GPC capacity. To formally recognize the unique and foundational position of Indigenous Peoples in Canada.

Benefit:

IPAC will promote the interests of Indigenous members of GPC and encourage the active and equitable participation of Indigenous peoples, while engaging and empowering Indigenous

representatives in the deep reforms needed within GPC and across Canada. IPAC will enrich GPC capacity with advice to the leader and federal council.

Supporting Comments from Submitter:

Given that GPC is committed to the United Nations Declaration on Rights for Indigenous Peoples (UNDRIP), Article 5 is relevant to this proposal.

"Indigenous peoples have the right to maintain and strengthen their distinct political, legal, economic, social and cultural institutions, while retaining their right to participate fully, if they so choose, in the political, economic, social and cultural life of the State."

By creating space within the party structure for IPAC, GPC will address the current gap

Indigenous peoples face when trying to have political impact. The complex history of numerous Indigenous communities over millennia, with specific relationships among communities and fundamental connections to land, warrants an Indigenous gathering opportunity. IPAC will evolve its membership and agenda by discussing required shifts that can lead to co-development of impactful policies, with the GPC leadership.

The current ad hoc approach to developing policies to address Indigenous issues lacks

Indigenous-led reflections about who to consult and what to prioritize on an Indigenous initiated timeline. IPAC will consider how to include First Nations, Inuit and Metis and their many communities, while also effectively developing policies for positive impacts.

Green Value(s):

Participatory Democracy, Social Justice, Respect for Diversity.

Relation to Existing Policy:

Add to current GPC policy.

# G21-C008 Statut officiel du Conseil consultatif des peuples autochtones

Auteur.e :

Bruce Weaver

Proposition :

Le Cercle consultatif des peuples autochtones (IPAC) délibérera en interne et développera des structures et des politiques en collaboration avec la direction du PVC afin d'aborder de manière substantielle les questions autochtones. Pour ce faire, la clause suivante sera ajoutée à l'article

7.2 de la Constitution du PVC comme suit :

7.2.7 Cercle consultatif des peuples autochtones : Une association de membres du Parti, tel que spécifié par cette unité.

Objectif :

L'objectif est de mettre en œuvre l'engagement du PVC à reconnaître et respecter les nations autochtones dans le contexte du consentement libre, préalable et éclairé, et à respecter la diversité au sein du PVC, en créant un espace en collaboration avec le Cercle consultatif des peuples autochtones (IPAC) pour que les peuples autochtones puissent clarifier leurs besoins

et renforcer de manière significative les capacités du PVC.  
Reconnaître officiellement la position  
unique et fondamentale des peuples autochtones au Canada.

Avantage :

L'IPAC fera la promotion des intérêts des membres autochtones  
du PVC et encouragera la  
participation active et équitable des peuples autochtones tout en  
engageant et en habilitant les  
représentants autochtones dans les profondes réformes  
nécessaires au sein du PVC et à  
travers le Canada. L'IPAC enrichira la capacité du PVC en  
donnant des conseils au chef et au  
Conseil fédéral.

Commentaires d'appui de l'auteur.e :

Étant donné que PVC s'est engagé à respecter la Déclaration des  
Nations Unies sur les droits  
des peuples autochtones (DNUDPA), l'article 5 est pertinent pour  
cette proposition. « Les  
peuples autochtones ont le droit de maintenir et de renforcer leurs  
institutions politiques,  
juridiques, économiques, sociales et culturelles distinctes tout en  
conservant le droit de  
participer pleinement, si tel est leur choix, à la vie politique,  
économique, sociale et culturelle de  
l'État. »

En créant un espace au sein de la structure du parti pour l'IPAC,  
le PVC comblera le fossé  
actuel auquel les peuples autochtones sont confrontés lorsqu'ils  
tentent d'avoir un impact  
politique. L'histoire complexe de nombreuses communautés  
autochtones au cours des  
millénaires, avec des relations spécifiques entre les  
communautés et des liens fondamentaux  
avec la terre, justifie une opportunité de rassemblement  
autochtones. L'IPAC fera évoluer sa

composition et son programme en discutant avec les dirigeants du PVC des changements nécessaires qui peuvent conduire à l'élaboration conjointe de politiques ayant un impact.